
شرایط مالی اکثر باشگاه های لیگ برتری علی الخصوص پرسپولیس و استقلال 

اصلا مســـاعد نیست تا حدی که هر دو باشـــگاه برای فصل پیش رو با کسری 

بودجه سنگینی مواجه شـــده اند. مدیریت باشگاه پرسپولیس در جلسه اخیر 

هیات مدیره این باشگاه از کسر 200 میلیارد تومان برای هزینه های این فصل 

سرخپوشـــان صحبت کرده بود و در ســـوی دیگر هم باشگاه استقلال با توجه 

به بدهی های ســـنگینش نزدیک به دو برابر رقیب ســـنتی خود کسری بودجه 

دارد. در چنین شرایطی اصلا نمی شود به آینده این دو باشگاه امیدوار بود مگر 

اینکه فکری جدی در مورد این مساله شود. در همین راستا خیلی از مسئولان 

مربوطه در فدراسیون و سازمان لیگ عقیده دارند حق پخش تلویزیونی می تواند 

مشـــکلات مالی باشـــگاه ها را حل کند اما سال هاست که این موضوع عنوان 

می شـــود و همچنان خبری از حق پخش تیم ها نیست. امیر عابدینی به عنوان 

یکی از مدیران اقتصادی و ورزشـــی فوتبال ایران در گفت وگو با »فرهیختگان« 

در این مورد به ســـوالات مطرح شده پاسخ داد که ماحصل آن را می خوانید. 

صداوسیما70درصدبودجهاشراازورزشدرمیآورد
عابدینی در ابتدای صحبت هایش گفت: »متاســـفانه شـــرایط باشـــگاه برای 

درآمدزایی محدود اســـت و بزرگ ترین راه درآمدزایی آنها می تواند از حق پخش 

باشد که سهمی از آن نمی برند. دلیلش هم این است که صداوسیما 70 درصد 

درآمدش از تبلیغات برنامه های ورزشـــی است و این درآمد را صرف هزینه های 

خود می کند. با توجه به این مساله مدعی است که در توانش نیست پرداختی به 

باشگاه ها داشته باشد. در همین راستا مهدی تاج و اطرافیانش به دنبال این بوده 

و هستند که از دولت مصوبه ای گرفته و در مجلس به تصویب برسانند، مبنی بر 

اینکه بودجه ای ثابت برای فوتبال مشخص شود و به صورت حقوق به باشگاه ها 

پرداخت شود. در واقع حق پخش باشگاه ها از این طریق از دولت گرفته شود.« 

درآمدازاسپانسرینگمحدوداست
وی با تاکید بر اینکه باشـــگاه ها نمی توانند از اسپانســـرینگ هم درآمد زیادی 

داشـــته باشند، یادآورشد: »یکی از راه هایی که باشگاه ها برای درآمدزایی روی 

آن حساب می کنند اسپانسرینگ است. در این بخش هم سازمان لیگ خودش 

یک سهم  می برد. ورزشگاه های محل برگزاری بازی ها هم سهمی جداگانه دارند. 

نیروی انتظامی به خاطر برقراری امنیت در ورزشگاه ها هزینه می کند و طبیعی 

است که سهمش را از بازی ها می خواهد. با این تفاسیر باشگاه های استقلال 

و پرسپولیس شاید روی 200 میلیارد درآمدزایی در یک فصل حساب کنند اما 

با در نظر گرفتن موارد اشاره شـــده درآمدشان به 150 میلیارد و 120 میلیارد 

تومان می رســـد که این رقم شاید یک سوم هزینه های یک فصل شان شود.« 

سهامواقعیرابهمردمبفروشند
مدیرعامل ســـابق پرســـپولیس همچنین تاکید کرد: »سال گذشته بخشی از 

ســـهام دو باشگاه استقلال و پرسپولیس به شـــکلی که قربانزاده می خواست 

فروخته شـــد و یک رقم  نه چندان زیاد به این دو باشگاه تزریق شد در حالی که 

اگر به شـــکل واقعی این کار انجام شود رقم زیادی را در اختیار این دو باشگاه 

قرار خواهد داد که می توانند با آن ســـرمایه گذاری های کلان داشـــته باشند. 

ســـهام باید به صورت کلی و به شکلی واگذار شود که یک دانش آموز علاقه مند 

به باشـــگاه هم بتواند سهام خریده و امیدوار باشد که سود کند. در این صورت 

مطمئن باشید در مدت کوتاه رقم سنگینی به حساب هر دو باشگاه خواهد آمد.« 

دنبالترانسفرمربیهمبودیماما...
وی با تاکید بر اینکه راه ترانسفر بازیکنان به اروپا توسط او باز شد، اضافه کرد: 

»بالطبع یکی از راه های درآمدزایی باشگاه ها ترانسفر کردن بازیکنان شان است 

که اگر به شـــکل خوبی انجام شود می تواند بخشی از مشکلات این باشگاه ها 

را حـــل کند. زمانی دنبال این بودم که کار را به شـــکلی جلو ببریم که بتوانیم 

غیر از ترانســـفر بازیکن، مربی هم ترانسفر کنیم که متاسفانه نه تنها این اتفاق 

رخ نداد بلکه باشـــگاه های ما ترانســـفر بازیکن را هم فراموش کرده و به دنبال 

بازگرداندن لژیونرها هم هســـتند که این اصلا اتفاق خوبی نیست. در حقیقت 

به شکل معکوس داریم عمل می کنیم. البته این موضوع را باید در نظر گرفت 

که سیاســـت بازیکنان هم نسبت به نفرات گذشته تغییر کرده است. بازیکنان 

فعلی حاضر نیســـتند بیشـــتر از یک فصل با باشگاه ها قرارداد امضا کنند و به 

باشـــگاه می گویند یک فصل برایتان بازی می کنم و بعد از آن با بررسی شرایط 

تصمیم می گیرم بمانم یا به پیشـــنهاد بهتر باشـــگاه دیگر جواب مثبت دهم. 

درحالی که مدیریت باشـــگاه باید قرارداد سه ســـاله با بازیکن امضا کرده و از او 

حق ترانسفر هم بگیرد. بعد از فصل دوم هم این بازیکن را با رقم خوب بفروشد. 

همین الان باشـــگاه های اروپایی هســـتند که دنبال جذب بازیکن ایرانی زیر 

21 سال و حتی 19 سال هم هستند. در این مورد به زودی اقداماتی را انجام 

خواهم داد. این نفرات حتی اگر ملی پوش هم نباشـــند مهم نیســـت بلکه اگر 

استعداد داشته باشند برای آنها مشتری اروپایی هست.« 

دایییپرچمداربود
کارشناس فوتبال ایران عنوان کرد: »زمانی علی دایی را به آلمان ترانسفر کردیم 

و چـــون او در آنجا درخشـــید تیم های دیگر دنبـــال بازیکنان ایرانی آمدند که 

متعاقب آن خداداد، کریم باقری، زنده یاد مهرداد میناوند، چند بازیکن استقلال 

و... توانستند راهی فوتبال آلمان و دیگر کشورها شوند. بدون شک اگر دایی 

پرچمدار فوتبال ایران نمی شد امکان ترانسفر بقیه نفرات ممکن نبود. دایی را 

آن موقع 3 میلیون فرانک ترانســـفر کردیم که به پول ما یکصد میلیون می شد 

اما الان می شود بازیکنی را دو میلیون دلار فروخت که یکصد میلیارد می شود! 

این یعنی اینکه الان با ترانســـفر بازیکن خیلی درآمدزایی می شود کرد. منتها 

باید این کاره باشند تا بتوانند به این شکل درآمدزایی کنند. البته این را بگویم 

که بازیکنان ایرانی نباید در ترانسفر دنبال پول باشند. از این جهت که ممکن 

است در سال اول قرارداد معمولی ببندند اما با کمی درخشش در سال بعد با 

پیشـــنهادات خیره کننده ای مواجه می شوند. زمانی یکی از بازیکنان ایرانی از 

جنوا ســـه میلیون دلار پیشنهاد داشت اما ترجیح داد راهی تیم بزرگ تر شود و 

با درخشـــش در آنجا رقمش را بالاتر ببرد. یا کریم باقری که راهی چارلتون شد 

شاید قرارداد سنگینی نبست اما برای سال بعدش می توانست درآمد وحشتناکی 

داشته باشد اما خودش خواست که به ایران برگردد.« 

باشگاههابادلالهاکارنکنند
وی در بخشی دیگر از صحبت هایش افزود: »باشگاه ها باید بدانند که با دلال ها 

نباید کار کنند بلکه با ایجنت های رســـمی همکاری داشته باشند. تفاوت آنها 

در این است که دلال به فکر درآمد خودش است تا پیشرفت بازیکن اما ایجنت 

ابتـــدا به حق و حقـــوق بازیکن و آینده او فکر می کند بعد حق انتقال خودش. 

از این لحاظ توصیه من به مدیران باشـــگاه این است که با ایجنت های رسمی 

که ارتباطات قوی دارند همکاری کنند.« 

باشگاهبایدعقبهداشتهباشد
عابدینی در پایان گفت: »هر باشـــگاهی در مقطعی ممکن اســـت با مشکلات 

اقتصادی زیادی مواجه شـــود. من بارســـا را مثال می زنم که در این چند سال 

چطور از عقبه خود اســـتفاده کرده اســـت. در همین بازی سه شنبه شب این 

تیم با تاتنهام همه دیدیم که چند بازیکن جوان زیر 18 ســـال چطور سرنوشت 

بازی را عوض کرده و تاتنهام را زمین گیر کردند. این یعنی داشـــتن عقبه قوی. 

باشـــگاه های داخلی ما هم باید آنقدر در بازیکن سازی قوی عمل کنند که در 

شرایطی که نیاز به بازیکن جدید دارند سرمربی بتواند روی جوان های باشگاه 

حســـاب باز کند. این طوری نباشد که برای جذب بازیکن زیر 23 سال دنبال 

بازیکن خارجی باشیم.«
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امیر عابدینی در گفت وگو با »فرهیختگان«: نباید برای جذب بازیکن زیر 23 سال دنبال بازیکن خارجی باشیم

صداوسیمازیربارحقپخشنمیرود
  مدیران کوتاه مدت نمی توانند قراردادهای کلان اقتصادی ببندند                  بازگشت لژیونرها اصلا اتفاق خوبی نیست

  فوتبال ایران

نمی توانیـــم جذابیت مهم ترین بـــازی هفته اول رقابت های 

لیـــگ برتر بین تیم های ســـپاهان و تراکتـــور را انکار کنیم. 

بدون شک این بازی شـــروعی جذاب برای لیگ برتر است. 

آن قدر حیثیتی و آن قدر حرفه ای که می تواند هواداران دیگر 

شهرها را نیز برای تماشا پای تلویزیون بکشاند. بدون شک با 

تدارکـــی که محمدرضا زنوزی برای خمز در پیش فصل دید و 

آنچه مورایس با سپاهان پشت سرگذاشت، می توانیم از حالا 

توقع دو تیم خوب و حرفه ای را از دو تیم مدعی لیگ داشـــته 

باشیم. سپاهان در نقش تیمی همیشه مدعی با ستاره های 

قدیم و نفرات جدید و تراکتور با تیمی پر از برترین ها که نه تنها 

فصل قبل جایزه گرفتند که این فصل هم می توانند از همین 

هفته برای رقبا دردسرساز شوند. 

پیـــش از این همواره رقابت دو تیم جذاب بوده اســـت. در 5 

تقابـــل انتهایی دو تیم که همگی در لیگ برتر بوده، تراکتور 

تنها یک بار موفق به شکســـت سپاهان شده و دوبار شکست 

خورده است. در آخرین بازی دو تیم که پرحاشیه بود لیزرهای 

بی شـــمار تراکتوری ها روی چشـــم پیام نیازمند، دروازه بان 

ملی پوش ســـپاهان هنگام زدن ضربه پنالتی ثابت کرد این 

دو تیم همیشه رقبای پرحاشیه ای باقی خواهند ماند؛ چراکه 

همان اتفاق و شکســـت یک بر صفر سپاهان مقابل تراکتور 

باعث افت سپاهان در جدول و قهرمانی پرسپولیس شد. 

تقابل دو تیم هنوز شروع نشده، حواشی ما را به تماشای بازی 

زیبا امیدوار کرد و اهالی فوتبال از ســـردمداران تا هواداران 

چیـــزی جز این از فوتبال نمی خواهند. از این رو در کنار همه 

عیب و ایرادهای این دو تیم باید از آنها ممنون باشـــیم که با 

تدارک تیمی حرفه ای این شـــانس را به علاقه مندان فوتبال 

دادند تا رقابتی جذاب و ســـطح بالا بسازند. شاید توقع بازی 

جـــذاب و حتی جنجالی بین این دو تیم در همین هفته اول 

کمـــی اغراق آمیز به نظر برســـد اما این دو تیـــم در رقابت با 

رقبایشان آن قدر خوب عمل کردند که به خودمان حق بدهیم 

از آنها چنین توقعی داشته باشیم. این بازی از جهت دیگری 

نیز جذاب است. بدون شک در شرایطی  که دو تیم تا همین 

چند وقت پیش خواهرخوانده شده بودند اما با حواشی اخیر 

و دعواهای مجازی که در رسانه های اینترنتی داشتند دیگر 

مثـــل قبل نخواهند بود. حالا باید آن عقد خواهرخواندگی را 

باطل دانســـت. هرچند قبلا هم چندان اعتباری نداشت اما 

حالا هم می توانیم به واسطه درگیری های اعضای این تیم در 

هفته گذشته توقع یک بازی جنجالی، پربرخورد و پرحاشیه را 

داشته باشیم. سپاهان و تراکتور بدون شک با عملکردشان از 

خود تیم هایی قدرتمند ســـاخته اند که توقع از آنها تلاش جز 

برای قهرمانی نیســـت و قطعا با همین ذهنیت برنده در بازی 

امروز به میدان می آیند. 

سپاهانویکتیمتاکتیکپذیر
سپاهان به عنوان میزبان بازی هفته اول آن هم مقابل تراکتور 

شروع سختی خواهد داشت. تراکتور خمز آن تیم فصل قبل 

نیست و مورایس این را به خوبی می داند. از این رو با توجه به 

تغییراتی که در تیم طلایی پوشـــان اصفهانی به وجود آورده 

و با توجه به غایبانی که دارند برای مهار تیم آتشـــین تراکتور 

به میدان می روند. با این حال دســـت مورایس بسته نیست 

او نفراتی چون کاوه رضایی، رضا اســـدی، هادی محمدی، 

احســـان پهلوان، رضا شکاری و عیسی آل کثیر را به خدمت 

گرفته است. شـــاید این همه خواسته مورایس نبود و آنها به 

دلیل قوانین دســـت وپاگیر از جذب برخی خرید ها خصوصا 

خارجی منصرف شـــدند اما همین حالا هم تیم خوبی جمع 

کردند. ســـپاهان فقط همین نفرات را در اختیار ندارد. آنها 

از فصل قبل شـــهریار مغانلو، رامین رضاییان، پیام نیازمند، 

امیـــد نورافکن، محمد احمدزاده، کریمی و دانشـــگر را نگه 

داشته. این نفرات آن قدر قابلیت دارند که این مربی می تواند 

از هر تاکتیکی اســـتفاده کند. توانایی این نفرات در انعطاف 

تاکتیکی ثابت شده و برخی از آنها توانایی بازی در چند پست 

را دارند. همین کافی اســـت تا بتوانیم روی سپاهان به عنوان 

یک مدعی حســـاب کنیم. هرچند مورایس با توجه به شرایط 

به وجود آمده فعلا نمی تواند از امید نورافکن، یکی از بهترین 

بازیکنانش استفاده کند و غیبت این مهره کلیدی در ترکیب 

او تاثیر خواهد گذاشـــت اما واقعیت این اســـت که مورایس 

همین حالا هم دســـتش باز اســـت. دیگر نگرانی این مربی 

عیسی آل کثیر بود که گفته می شد هنوز بر سر مبلغ قرارداد 

به نتیجه نرسیده و به این دلیل قراردادش ثبت نمی شود. 

می توان از حالا ســـپاهان را موفق تر از فصل قبل تصور کرد؛ 

چراکه مورایس از نظر فنی به دلیل آشـــنایی بیشتر با فوتبال 

ایران ارتقا پیدا کرده و می تواند سطح بالاتری نسبت به سال 

گذشته نشان دهد. مورایس، سرمربی آرام و منطقی سپاهان 

که میل شـــدیدی به رقابت درونش نهفته است، بدون شک 

فارغ از هر بازیکن توانای دیگری، بزرگ ترین برگ برنده این 

تیم است. فاکتور مثبت حضور این مربی روی نیمکت را فصل 

قبل به خوبی دیدیم. مربی که از بازیکنان قدیمی ســـپاهان 

پدیده های جدید ساخت و همان هایی که عمری می شناختیم 

را متحول کرد. از این رو از این مربی توقع می رود به حســـرت 

قهرمانی سپاهان در لیگ برتر پایان دهد. 

عیارخمزمشخصمیشود
در ســـوی دیگر میدان مالک تراکتور ســـنگ تمام گذاشت. 

محمدرضا زنوزی که ذاتا به ســـاختن تیمی کهکشانی علاقه 

دارد در مقابل هیچ کدام از خواسته های نقل و انتقالاتی خمز 

کم نگذاشت و به جز ناکامی در جذب برخی بازیکنان که خود 

حاضر به مذاکره نشدند، بقیه بازیکنان مورد نظر را جذب کرد. در 

مورد این تیم و نفراتش بی شک نمی توان ایرادی قائل شد. آنها در 

فصل نقل  و انتقالات تابستانی بازیکنان باارزشی جذب کردند. 

تراکتور 14 بازیکن به لیست خود اضافه کرد که شاخص ترین آنها 

امیرحسین حسین زاده، شجاع خلیل زاده و محمد نادری هستند. 

این سه بازیکن وزنه سنگینی برای این تیم به حساب می آیند و 

می توانند ستاره های سرنوشت سازی برای تراکتور باشند. تراکتور 

در حالی این بازیکنان را گرفت که می دانیم نفراتی چون ریکاردو 

آلوز، گوستاوو واگنین و صفا هادی را هم در اختیار دارد. تراکتور 

فصل قبل هم یک تیم پرستاره بود و شاید جدایی رضا اسدی تنها 

نقطه تاریک نقل  و انتقالات این باشگاه به حساب بیاید اما جذب 

نفرات دیگر، هواداران این تیم را بیش از جدایی اسدی هیجان زده 

کرده است. هرچند پاکو خمز اعتقادی به پرستاره بودن تیمش 

ندارد اما بازیکنان تیمش را ستایش می کند. 

خمـــز فصل قبـــل از تراکتور تیمی خاص ســـاخت تیمی با 

توانایی بالا، تاکتیک پذیر و به شـــدت مایل به برنده شـــدن. 

البته بودند بازی هایی کـــه برخلاف تصورات به باخت ختم 

شـــد اما در واقع می توانیم تراکتور خمـــز را یکی از بهترین 

تراکتورهای دوران زنوزی بدانیم. همان زمان خیلی ها مدعی 

شدند اگر زنوزی از ابتدای فصل خمز را به خدمت گرفته بود 

شرایط فرق می کرد و چه بسا در قالب مدعی ظاهر شده و به 

قهرمانی می رسید. از این رو فصل جدید فرصت خوبی است 

تا این مربی عیار خود را نشان دهد. اگر خمز واقعا همان مرد 

مورد اعتماد و توانا باشد می تواند تراکتور را به عنوان یک مدعی 

مطـــرح کند و تیم تراکتور را در صدرجدول قرار دهد؛ هرچند 

بازی ابتدایی با ســـپاهان نیز خیلی چیزها را روشن می کند. 

نـــه اینکه در همین اولین بازی از خمز توقع نتیجه ای خاص 

برود بلکه عملکرد تیمش و نوع بازی بازیکنان جدید مشخص 

می کند که آنها چندمرده حلاجند. در این باره حتی خمز هیچ 

قولی به مدیران باشگاه نداده و ظاهرا تمایل ندارد بازیکنانش 

تحت فشار قهرمانی وارد مسابقات لیگ شوند. 

به جز همه آن اتفاقات خوشـــایند بـــرای تراکتور در کنار آن 

قانون خاص برای حضور محمد نادری در تیم تراکتور، مشکل 

بزرگ در روزهای اخیر خبر بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی 

باشـــگاه بود. در این شرایط تراکتور نمی توانست از بازیکنان 

جدیدش در بازی با ســـپاهان اســـتفاده کند. اگر این اتفاق 

رخ می داد خمز هرچه توانایی فنی هم داشت نمی توانست 

به تیمش کمک کند. البته مدیران این تیم تبریزی مشـــغول 

حل مشکل بودند و به خمز هم اطمینان دادند که این اتفاق 

مشـــکلی پیش نخواهد آورد. از ایـــن رو این مربی در آخرین 

جلسه تمرین، تیم اصلی با حضور 7 بازیکن جدید را در بازی 

درون تیمی به کار گرفت تا نشـــان دهد قصد استفاده از آنها 

مقابل سپاهان را دارد. 

درنهایت باشگاه  تراکتور ظهر روز دوشنبه یعنی 16 مرداد مبلغ 

رضایتنامه گوستاوو را پرداخت و فیش آن را برای فیفا ارسال 

کرده است. ظهر دیروز نیز خبر رسید که باشگاه واریز این پول 

را تایید کرده است و به این ترتیب پنجره باشگاه باز شد تا آنها 

مشکلی برای ثبت قرارداد بازیکنان جدید خود نداشته باشند. 

در انتظار جنجالی ترین تقابل هفته اول لیگ برتر

جدالخونیندراصفهان

عابدینی با اشاره به عملکرد مدیران سرخابی گفت: »مساله قابل اشاره دیگر 

بحث دوران کوتاه مدت مدیران در باشـــگاه های دولتی اســـت. این مدیر هر 

لحظه باید تن و بدنش بلرزد که برکنار نشـــود و در این صورت چطور می تواند 

قراردادهـــای کلان اقتصادی امضا کند. تا ایـــن وضعیت برای مدیران وجود 

داشـــته باشد آنها مجبورند برنامه های اقتصادی کوتاه مدت با درآمد معمولی 

داشته باشـــند. ضمن اینکه از نهاد های مختلف روی عملکرد اقتصادی این 

مدیران نظارت می شود، در باشگاه هایی مثل سپاهان، فولاد، مس، گل گهر، 

آلومینیوم و... از این خبر ها نیســـت و بودجه های سنگین در اختیار مدیران 

قرار گرفته و آنها بدون دغدغه روی آن برنامه ریزی می کنند. با شرایط موجود 

مشـــکلات مالی استقلال و پرســـپولیس هر سال بیشتر و بیشتر خواهد شد. 

این دو باشـــگاه دولتی هســـتند اما مالک آنها کارخانه تولیدی نیست که هر 

ســـال بودجه به آنها تزریق کند بلکه فقط مالکیت این دو باشگاه را در اختیار 

دارند. چه بسا اگر این باشگاه ها نیمه دولتی هم اداره شده و کارخانه هایی که 

در امر تولید هســـتند هم شرایط خوبی داشتند می توانستند این باشگاه ها را 

تحت پوشش قرار دهند که متاسفانه آنها هم در شرایط اقتصادی خوبی به سر 

نمی برند. شـــاید تنها راهش این اســـت که دولت هزار میلیارد تومان در سال 

در اختیار ســـرخابی ها قرار دهد که البته این رقم برای دولت چیزی نیست از 

این جهت که رقم های بسیار سنگین تری در بخش دیگر هزینه می شود.« 

مدیرانکوتاهمدتنمیتوانندقراردادهایسنگینامضاکنند

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش
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